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Vážená paní ředitelko, vážený pane řediteli, 

obracím se na Vás v souvislosti s aktuálně probíhajícími zápisy do mateřských škol. Pro přijetí dítěte 
k předškolnímu vzdělávání (s výjimkou posledního povinného ročníku předškolního vzdělávání) 
je podmínkou, aby dítě bylo očkováno. Je stále častější praxí, že zákonní zástupci přihlašují dítě do více 
mateřských škol a s tím souvisí předkládání dokladu o provedeném očkování ke každé žádosti. 
Na MŠMT se pak obracecí zákonní zástupci dětí, že tento požadavek je finančně náročný 
a administrativně zatěžující jak pro ně, tak pro dětské lékaře, a proto si Vám dovoluji zaslat doporučení 
vhodného postupu. 

Především poukazuji na větu poslední v § 50 zákona č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví, 
ve znění pozdějších předpisů, kde se uvádí: "Doklad o provedení pravidelného očkování nebo doklad 
o tom, že je dítě proti nákaze imunní nebo se nemůže očkování podrobit pro kontraindikaci, 
vydá poskytovatel zdravotních služeb v oboru praktické lékařství pro děti a dorost na žádost zákonného 
zástupce dítěte, pěstouna nebo fyzické osoby, které bylo dítě soudem svěřeno do osobní péče." 
Tato věta byla do zákona doplněna s účinností od 1. 1. 2022. 

Toto ustanovení vymezuje (zjednodušeně řečeno), že lékař vydává písemný dokument a že právě 
takovým dokumentem se prokazuje daná podmínka. Náležitosti tohoto dokladu nejsou stanoveny. 
Typicky půjde o lékařské potvrzení, ale lze akceptovat například i potvrzení lékaře na formuláři 
přihlášky. 

Uvedený doklad je povinnou přílohu žádosti (s ohledem na větu poslední v § 50 zákona č. 258/2000 Sb., 
viz výše). Musí tedy být součástí přihlášky na každou mateřskou školu a stává se součástí správního 
spisu v každé škole, tedy je nutné jej doložit opakovaně. 

Pokud tedy zákonný zástupce podává přihlášku do více škol, je vhodné, aby si pořídil úředně ověřené 
kopie, případně se nabízí provést autorizovanou konverzi a doručit ji v elektronické podobě. 
Tento postup významně snižuje finanční náklady na straně zákonných zástupců dětí a snižuje 
administrativu také z pohledu praktických lékařů pro děti a dorost. 

Dále považuji za vhodné zmínit, že čestné prohlášení zákonných zástupců není v tomto případě 
dostačující a není možné jej akceptovat. Čestným prohlášením je možné nahradit listinu pouze, pokud 
to umožní zákon (jak stanoví § 53 odst. 5 správního řádu), zde to ale zákon neumožňuje. Navíc § 50 
zákona č 258/2000 Sb., výslovně stanoví, o jaký doklad má jít. 
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Nelze akceptovat ani prokázání v době mezi vydáním rozhodnutí a zahájením předškolního vzdělávání. 
Prokázání proočkovanosti je podmínkou již pro vydání rozhodnutí. Bez toho není možné kladně 
rozhodnout. K tomu viz § 50 zákona č. 258/2000 Sb., kde se uvádí formulace "mohou přijmout". 
Dále i v § 34 odst. 5 školského zákona se výslovně uvádí "Při přijímání". Pokud zákonný zástupce 
nepředloží předmětný doklad, pak jej ředitel školy vyzve k jeho doplnění ve stanovené lhůtě 
a při nedoložení následně zastaví řízení. 

Závěrem lze uvést, že při přijímání k předškolnímu vzdělávání musí mateřská škola akceptovat lékařské 
potvrzení na formuláři vydaném lékařem. Není možné vyžadovat potvrzení lékaře výhradně 
přímo na formuláři přihlášky konkrétní školy. 

Věřím, že uvedené informace Vám budou užitečnou pomůckou pro organizaci zápisů v mateřských 
školách. 

S pozdravem 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Rozdělovník: 
Mateřské školy (včetně spojených subjektů mateřských a základních škol) 
Krajské úřady (odbory školství) 
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